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Abstract

 Diabetic patients are at a high risk of developing micro and macro vascular diseases. Mean 

platelet  volume  (MPV)  and  platelet  distribution  width  (PDW)  are  indicators  of  platelet 

function and activity and they have been reported to be influenced significantly by diabetes. 

These changes may have a role in the genesis of diabetic vascular disease.

The present study aims to measure the changes in platelets count, MPV, PDW and P-LCR in 

patients with type2 diabetes mellitus.

The study was conducted at Ibrahim Shams Alden Hospital in Khartoum North on 60 patients 

of  both sexes  with type2 DM. Platelet  count  and platelets  indices  that  are  mean platelet 

volume (MPV), platelet distribution width (PDW) and platelet large cell ratio (P-LCR) were 

measured using an automated blood cell counter. The value of these tests was compared to 

matched control group of 40 non-diabetic subjects.                                           

 Diabetics  registered  significantly  higher  (P≤0.01)  values  than  non-diabetics  for  MPV 

(10.26±1.0  vs.  9.12±0.7fL),  PDW  (13.83±4.0  vs.  11.84±1.6fL),  P-LCR  (27.49±7.6  vs. 

19.87±4.7%)  and  lower  values  for  platelets  count  (244.88±78.3  vs.262.27±63.0)  (x10/L) 

respectively. No significant variations were observed in the studied indices with respect to 

sex or duration of the disease. Platelet indices are significantly affected by type2 DM. Their 

clinical utility and association with disease activity in patients with DM should be further 

investigated.
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صصصصصصصص

   . الصصفائح        حجصم متوسصط الدمويصة الوعية أمراض لمخاطر عرضة السكري مرضي الدمويصة أكثر  

البلغ             تصم والصتي الدمويصة الصصفائح ونشاط وظائف مؤشرات هي الدموية الصفائح توزيع  وعرض

السكري         مرض قبل من كبير بشكل تتأثر أنها .عن

الدموية          الوعية أمراض نشأة في دورا التغييرات لهذه يكون .وقد

حجمهصا            ,   متوسط الدموية الصفائح عدد في تحدث التي التغيرات قياس إلى الدراسة هذه  هدف

النسصولين               علصي المعتمصد غيصر السصكري مصرض مصن يعصانون الذين المرضى في توزيعها عرض  و

 .والضوابط

الدراسصة          ,   هصذه تألفت ببحري الدين شمس ابراهيم مستشفى في التحليلية الدراسة هذه  أجريت

حجصم            60 من ومتوسصط الدمويصة الصفائح عدد لقياس الجنسين من السكري مرضى من شخص  

تصم             الكصبيرة الخليصة الدمويصة الصصفائح ونسصبة الدمويصة الصصفائح توزيصع عصرض و الدمويصة  الصفائح

  , جمعصت      بينمصا اللصي الصدم خليصا عصداد باسصتخدام المتطوعين      40 قياسصها بعض من للمقارنة دم عينة  

   .الصحاء

أعلي        احصائية دللة ذات المسجلين السكري بكثيرمرضي  (P ≤ 0.01)  غير بالسكري  من المصابين  

الصفائح    حجم 1.0±10.26الدموية (لمتوسط  vs.  9.12±0.7fL) ة    (  الدموي الصفائح توزيع ±13.83وعرض

4.0 vs. 11.84±1.6fL) ))     الكبيرة الخلية الدموية الصفائح 7.6±27.49ونسبة  vs. 19.87±4.7%)   عدد في  وقلة

الدموية   ( 78.3±244.88الصفائح  vs. 262.27±63.0x109/l)

م    حج أثر الخليصة         يت الدمويصة الصصفائح ونسصبة الدمويصة الصصفائح توزيصع وعصرض الدمويصة الصصفائح  

         . فصي     المصرض نشصاط مع وعلقتها الدم صفائح مؤشرات فوائد الثاني النوع من بالسكري  الكبيرة

التحقق         من لمزيد تحتاج السكري من يعانون الذين .المرضي
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